


















Po maturitě na Gym-
náziu v Nové Pace v roce 
1952 jsem studoval na 
Fakultě architektury 
a pozemního stavitelství 
ČVUT Praha, kde jsem 
promoval v roce 1957. 
Potom jsem jako stavební 
inženýr na umístěnku na-
stoupil na odbor výstavby 
KNV Ústí n. Labem.

Za rok potom jsem 
se oženil, v dalším roce 
se nám narodila dcera 
Zuzanka a v roce 1966 
syn Honza. O syna jsem 
ale v jeho 9 letech, při 
autohavárii, kterou ne-
zavinil, přišel. 

V době normalizace 
po roce 1969 atmosfé-
ra na KNV Ústí n. L. 
zhoustla natolik, že jsem 

raději změnil zaměstnání a přešel na Pozemní stav-
by Ústí n. L, kde pracovali i další tři moji spolužáci 
z vysoké školy.

V roce 1982 mne po dlouhé nemoci opustila manžel-
ka Věra, která celý život pracovala jako zdravotní sestra 
v ústecké nemocnici a po onemocnění zákeřnou rakovi-
nou, odešla z tohoto světa ve věku 46 let.

Když byla později z podniku Pozemní stavby 
Ústí n. L. a čtyř dalších vytvořena Výrobně hospodářská 
jednotka pracoval jsem na Generálním ředitelství jako 
vedoucí oddělení.

Dne 18. 4. 1987 jsem se znovu oženil se svoji druhou 
manželkou Světluší a v tomto šťastném manželství žiji 
dodnes.

Po sametové revoluci v roce 1989 byla VHJ zno-
vu rozdělena na jednotlivé podniky a já jsem přešel 
do Severočeské konstruktivy v Ústí nad Labem, kde 
jsem byl zaměstnán až do odchodu do starobního 
důchodu v roce 1994.V důchodu jsem ještě řadu let 
pracoval na živnostenský list jako stavební dozor, ale 
před třemi lety jsem i s touto činností skončil a živ-
nost jsem zrušil.

Celý život mými koníčky bylo fotografování, díky 
gymnazijnímu profesorovi chemie, zahrádkaření a fi la-
telie. Když jsem přišel po celodenním sezení v kance-
láři domů a bolela mne hlava, tak jsem při fyzické práci 
na zahrádce na všechny bolesti zapomněl.

Dnes se na zahrádce bavím pěstováním skalniček, 
hlavně „lewisií“, což jsou vápnobojné, krásně kvetoucí 
vysokohorské rostliny, jejichž vlastí je Severní Amerika.
Tam se v horách Oregonu, Kalifornie a Yosemite Natio

dělostřelec“ a z vojenské služby se v říjnu 1954 vrátil 
v hodnosti četaře.

Ve Vidochově bydlel v rodinném domku, který pat-
řil ke škole, později už i jako ženatý s manželkou Ale-
nou rozenou Zívrovou, která v době jejich seznámení 
už bydlela v Bělé.

Svatbu měli 21. ČERVENCE 1956 v Bělé u Pecky, 
kde Alena žila se svou matkou a nevlastním otcem pa-
nem Laušmanem.

V následujícím roce 1957 se novomanželům naro-
dil syn Ivan a o 7 let později dcera Soňa. Já jsem tím 
získal synovce a neteř a stal jsem se strýčkem. A díky 
Ivanovi, kterému se daleko později narodili dva sy-
nové, jsem získal i pokračovatele české větve naše-
ho rodu a další nositele příjmení Rejňák v Čechách. 
Z toho jsem měl velikou radost, protože mně se to ne-
přízní osudu nepodařilo a o svého syna Honzíka jsem 
v jeho devíti letech přišel při autohavárii, kterou sám 
vůbec nezavinil.

Po řadě škol, na kterých postupně učil, se brácha 
v roce 1964 dostal jako učitel i na školudo Pecky, kde 
potom působil celý zbytek života až do odchodu do 
důchodu.

Pamatuji si, jak vždycky rád a s láskou mluvil o svých 
žáčcích, s kterými jako třídní učitel dokončil jejich škol-
ní léta, vybavil je potřebnými znalostmi a připravil je do 
života. Pamatuji se taky, jakou radost mu udělali bývalí 
žáčkové poslední třídy, kterou jako třídní učitel měl na 
starost, když mu s kytkou přišli k němu domů do Bělé 
popřát k 65. narozeninám, a to v době, kdy už neučil 
a užíval si důchodu, do kterého odešel v roce 1991.

K prvním Vánocům, 
které se svojí rodinou pro-
žil v Pecce, kde bydleli 
v 1. patře budovy radnice, 
dnešního Úřadu městyse 
Pecka, vyřezal z lipového 
dřeva první fi gurky sva-
té rodiny a jesliček, jako 
základ budoucího vlast-
noručně vyřezávaného 
betléma. Byly to fi gurky 
panenky Marie s Ježíškem 
a svatého Josefa a k tomu 
vola a osla, zvířátek, která 
měla malého Ježíška za-
hřívat, aby mu v jesličkách 
nebyla zima.

Potom každoročně vy-
řezal k Vánocům nejméně 
jednu a většinou několik 
dalších fi gurek. Nejdříve 
fi gurky svatých tří králů, 

Kašpara, Melichara a Baltazara a v dalších letech pastýřů, 
oveček, psa hlídače a jednotlivých koledníků a lidiček, 
kteří nesou malému Ježíškovi dárky odpovídající jejich 
profesi. Betlém ve fi nále čítá neuvěřitelných 45 fi gurek, 
mezi které samozřejmě patří i celá šestičlenná vesnická 
dechová kapela. 

Moje švagrová tento „poklad“ opatruje jako oko 
v hlavě, aby vždy v předvánočním období mohla z jed-
notlivých z lipového dřeva vyřezávaných, barevně vyve-
dených a konečným lakem opatřených fi gurek postavit 
betlém. Tím je brácha dodneška každoročně o Vánocích 
přítomen mezi svými nejbližšími doma.

V roce 1973 se s manželkou a oběma dětmi přestěho-
val do domku manželčiných rodičů v Bělé a tam potom 
žil až do konce svého života.

Celý život brácha ve volných chvilkách relaxoval 
kreslením nebo malováním a později i řezáním někdy 
i vícebarevných linorytů. Z každého svého působiště 
měl řadu obrázků. Některé z nich, jako třeba barok-
ní Kostelíček v Mladých Bukách jsem z něj vyžebral 
a mám je dodnes schované. Kreslil tužkou nebo uhlem 
a barevné obrázky buď vodovými barvami, nebo tem-
perami a později i olejovými barvami, někdy i mastný-
mi křídami. Na jeho krajinkách se často objevoval mo-
tiv Zvičiny, podkrkonošských chaloupek včetně našeho 
rodného domečku, ale často maloval i zátiší s ovocem 
a hlavně s květinami.

Často jsem bráchu přesvědčoval, aby uvažoval o pů-
sobení v nějakém Družstvu řemeslníků a výtvarníků, kde 
by své výtvarné schopnosti mohl lépe zužitkovat a hlav-
ně by mohl vydělat víc peněz než jako učitel. Ale nedal 

se přesvědčit, protože kantořinu miloval, viděl ve výcho-
vě svých žáčků smysl života a radoval se z jejich pokro-
ků. Samozřejmě vyučoval i kreslení, kde mohl svoje ce-
loživotní zkušenosti předávat i mladé generaci a možná 
i budoucím malířům.

Květiny měl rád a jejich pěstování bylo dalším a mož-
ná největším bráchovým koníčkem. Na zahradě domku 
po rodičích jeho manželky v Bělé u Pecky, kde pozdě-
ji s Alenou a s dětmi bydleli, vybudoval velkou skalku, 
která bylo jeho největším potěšením a její udržování bylo 
hlavní náplní bráchova důchodového věku.

Tam pěstoval skalničky i konifery a také několik 
bonsají, které vypiplal z malých semenáčků, nasbíra-
ných v okolních lesích. A protože jejich zahrada, kde 
byla skalka situována, leží na břehu potoka Javorky, jeho 
skalničkám se výborně dařilo vzhledem k tomu, že sou-
sedství tekoucí vody pro ně vytvářelo příhodné klima.

Na závěr mého vzpomínání bych chtěl ještě jednou 
zdůraznit, jak moc jsem svého bráchu Josefa Rejňáka 
měl rád, jak jsem ho jako staršího sourozence obdivoval 
za jeho šikovnost, talent a další jeho vlastnosti. V mém 
mládí mi brácha byl velkým vzorem, a přestože jako 
dospělí jsme žili daleko od sebe, každý na jiném konci 
Čech, měli jsme k sobě blízko a dodneška mi chybí.

Bráchův život ukončila zhoubná nemoc, rakovina 
plic, s kterou stejně jako náš tatínek sváděl nerovný boj. 
Ten po velkém utrpení nakonec prohrál a z tohoto světa 
odešel v nemocnici v Nové Pace dne 7. 8. 1995 ve věku 
64 let.

Na konci vzpomínání na mého bráchu je asi vhodné, 
abych řekl taky pár slov o sobě.Foto: archiv Zdeňka Rejňáka
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